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Referat Erfaringsforum Vestdanmark onsdag d. 16. 
november 2016 
Værter: Region Midt, Aarhus Universitets hospital  
Referent: Region Midt, Aarhus Universitets hospital 
 
 
 
Punkt 1:  
Velkomst ved ledende terapeut Kirsten Kill -Nielsen 
 
Punkt 2:  
Kort præsentationsrunde samt orientering fra alle enheder vedr. 
projekter/initiativer 
 
Århus:  
Opstart af et UL – Lab der er drevet af sygeplejerske. Nuværende 
er 3 sygeplejersker under oplæring i at lave UL- carotider samt TCD 
(trans craniel dopler). Fra 2017 er det planen at UL-lab er åbnet alle 
ugens 7 dage og 5 sygeplejersker skal dække bemandingen.  
Der er et arbejde i gang omhandlende palliation. Der har været et 
ønske om at udfærdige et dokument omhandlende palliation i 
afsnittet, men dette har været svært grundet flere etiske aspekter. 
I stedet arbejdes med at tage udgangspunkt i aktuelle dødsfald i 
afdelingen og gennemgå disse i plenum, netop for at lære af 
forløbene.  
Undervisning i forflytning forestår stadig. Sidste år var hele 
personalegruppen igennem undervisning i forflytning ud fra et 
ergonomisk perspektiv. I år kobles denne undervisning med 
undervisning i ”den rehabiliterende forflytning”.  
Der arbejdes med ernæring samt ensretning af modificeret 
kost/ konsistens angivelse.  
Der er gang i arbejdet med opdatering af den kliniske retningslinje 
for sondeindgift. Dette arbejde forventes afsluttet i 2017.  
Der er flere arbejdsgrupper i gang med at planlægge Nordic 
stroke, som afholdes i Aarhus d. 23. – 25.august 2017.   
 
Viborg: 
Terapeuterne ledes nuværende af en sekretær. 
Apopleksiteams kører prøvehandlinger i flere kommuner. Er 
udfordret af, hvor meget de må lave i de forskellige kommuner.  
Arbejder med relationel koordinering. 
 
Horsens: 
”Min dag – min energi”, om træthed, arbejdsredskab udviklet 
til at indhente viden om brugerens hverdag, hjælper borgeren med 
at forvalte energien. 
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Udvikling af app. 
 

Lemvig:  
Står midt i ”projekt genrationsskifte”. Der er mange unge 
nyansatte, og der arbejdes med at oplæring og kompetence øgning.  
Arbejdet med implementering af SCA metoden er i gang.  
Så kører projekt fælles skolebænk. Der er fokus på psykologisk 
rehabilitering, samt brugerinddragelse.  
 
Nord (Brønderslev og Frederikshavn):  
Arbejder med ernæring samt ensretning af konsistenser.  
Alle social og sundhedsassistenter er på kursus i terapimetoder – 
Affolter – Bobath – Coombs. 
Patient og pårørende uddannelse. 
Der er et projekt i gang i samarbejde med Aalborg Universitet 
omhandlende ”Brain computer interfaces”. 
 
Sønderborg: 
Flytning.  
Der arbejdes med tværfaglig stuegang samt patient og 
pårørende inddragelse. 
Implementering af SCA – metoden. 
Afholdelse af syns kursus 
 
Thisted: 
Her har der været meget udskiftning, så er reorganisering er i 
gang.  
 
Skive: 
Her har været en fysisk omstrukturering – også på 
personalesiden i forhold til rehabilitering. Det er en proces at finde 
sig til rette. Terapeuterne sidder på de forskellige afsnit og ikke 
længere samlet i kælderen.  
Udvikling er ellers fælles med Hammel Neurocenter, da Skive og 
Hammel nu er under samme ledelse blot på to matrikler.  
 
Kolding: 
Vejle neurologisk afd. er flyttet til Kolding, hvilket har krævet 
meget praktisk udfordring. 17 terapeuter fra Vejle er flyttet med til 
Kolding.  
D. 1/11 er det udekørende team opstartet (DUA –team). Dette er 
et tværfagligt team bestående af både sygeplejerske og terapeuter.   
 
Svendborg: 
Har netop afholdt 1 års fødselsdag for Ringe/Svendborg 
fusionen.  
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Afsnittet har været præget af stor udskiftning i både pleje og 
terapeutgruppen, hvorfor der arbejdes kontinuerligt med 
kompetenceudvikling.  
Der er opstartet et sygeplejerske ambulatorium.  
På Fyn er der et 1- strenget patientforløb. Alle akutte 
apopleksipatienter indlægges i Odense og ved behov for 
rehabilitering overflyttes patienterne til Ringe/Svendborg 
rehabilitering.  
SCA er tidligere implementeret, men nu skal det boostes igen 
grundet fusionen og mange nyansatte.  
Grundet et besparelsesprojekt er der ikke så mange nye tiltag i 
gang, dog arbejdes der med dysfagi for at højne kvaliteten inden 
for området. 
 
Aalborg: 
Omorganisering på 3. år præger billedet. Aalborg modtager alle 
akutte patienter i Nordjylland og ligge tiden er kort. Dette har 
medført ændringer i plejeformen fx i forhold til ernæring 
mundpleje mm, hvor der nu er tunet mere ind på det akutte.  
Der er lavet tværfaglige patientforløbsbeskrivelser, hvorved 
det skærpes, hvem der gør hvad og hvornår i det tværfaglige 
arbejde.  
SCA – alle har været på kursus, men der skal kontinuerligt hankes 
op i brugen af SCA. 
1/1- 17 opstarter regional central visitation, som visiterer 
patienter i region Nordjylland til henholdsvis: Hovedfunktion, 
regional og specialiseret genoptræning.  
Det udegående team opstartes lang om længe i 2017.  
Fra 2017 kan der laves FEES undersøgelser. Der er lavet et 
dysfagi netværk på tværs i regionen (Hobro, Farsø og Aalborg), 
hvor der arbejdes med ensretning af konsistensbeskrivelser af føde.  
Inden for sygeplejeforskning er der en undersøgelse i gang af, 
hvordan patienter håndtere de hurtige forløb, hvor patienten 
udskrives under 24 timer efter symptom debut. 10 patienter er 
blevet interviewet.  
Fokus på taktil guidning blandt andet ved trombolyse behandling. 
 

Grindsted: 
Her arbejdes med tværfaglig udvikling, ”hvor er vi tværfagligt og 
hvordan bliver vi mere tværfaglige”. 
Der er ønske om at blive bedre til at visitere patienter – et 
samarbejde med Svendborg. 
En gruppe ingeniør studerende har under deres bachelor arbejdet 
med virtueltræning. De fortsætter nu under deres kandidat med 
vedvarende udvikling inden for virtueltræning.  
Der arbejdes ydermere med FEES undersøgelser, Syn, armrobot 
og pårørende inddragelse i Grinsted. 



4 

 

SCA-metoden skal ligeledes implementeres.  
 
Hammel: 
Sammenslutning med Skive og hvordan man får det til at 
fungere mest optimalt er en ongoing proces. 
Børn og unge klinik er flyttet i nye lokaler 
Der er kommet en CT –scanner til Hammel 
Der er arbejdet med et børn og unge projekt som snart afsluttes. 
Der bygges et nyt familiehus vha. fondsmidler.  
Der arbejdes med de nye GOP, hvilket Jim holder oplæg om senere 
på dagen.  
Der arbejdes med et nyt stratificeringsredskab som måske kan 
erstatte den tværfaglige risikovurderings skema på sigt. Redskabet 
er testet internt i Hammel på de forskellige afsnit.  
Der er påbegyndt et projekt omhandlende neurorehabilitering og 
sexualitet. 
SCA er implementeret. 
Dysfagiambulatoriet er flyttet til nye lokaler. Åbningstiden er 
udvidet og der er nu mere bemanding i ambulatoriet. 
Der er ansat en ny lektor på Hammel, og der er påbegyndt et 
multicenter studie ang.et armtrænings redskab.  
Der laves et projekt i samarbejde med Aalborg Universitet 
omhandlende forskellige former for udredning og behandling af 
neglect. 
 
Punkt 3:   
Oplæg ved overlæge Dorte Damgaard, AUH: 
Trombektomi – evidens og resultater. 
 
Punkt 4:  
Oplæg ved speciale ansvarlige sygeplejersker Bitten Lehd og Anne 
Kjøbsted, AUH 
Trombolyse og Door-to-needle times. 
 
Punkt 5: 
Monofaglige emner: 
 
Fysioterapeuterne: CPAP i praksis – hvad gør man. Referat 
vedhæftes 
Ergoterapeuterne: Evidensbaserede undersøgelsesredskaber. 
Referat vedhæftes  
Sygeplejersker: Oplæg omhandlende det udegående apoteam i 
Viborg. Referat vedhæftes  
 
Til næste møde i foråret 2017 er nye monofaglige emner: 
Fysioterapeuter: Drøfte begreberne mobilisering og positionering, 
mhp afklaring hvad der ligger i begreberne. 
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Desuden måske også et oplæg til Michael Spreen, der er 
anæstesilæge på OUH, og som vi skal/ skal ikke give profylaktisk 
CPAP og til hvem. Værterne til næste ERFA møde afklarer dette. 

Ergoterapeuter: ? 
Sygeplejersker: Neurorehabilitering og seksualitet. Tovholder er 
Simone Kellenberger fra Hammel Neurocenter.  
 
Punkt 6:  
Orientering ved Jim Jensen, HN 
Arbejdet med den nye Genoptræningsplan på RHN og i Region Midt. 
(power point vedhæftes referat) 
 
Punkt 7: 
Orientering ved Jim Jensen, HN 
RCS-E, rehabilitation Complexity scale - Extended. Et nyt 
stratificeringsredskab. (power point vedhæftes referat) 
 
Punkt 8: 
Nyt fra de faglige selskaber ved Jim Jensen, HN 
Dansk selskab for fys:  
Der er ved at blive udarbejdet specialistbeskrivelse og kompetence 
niveauer  
Der reklameres for forskellige kurser 
 
Dansk selskab for Neurorehabilitering: 
Selskabet kan følges på facebook og linkedIn   
Arrangementer: Seminar om arm funktion jan. 2017 
Årsmøde 8/3 2017 – handler om brugerinddragelse.  
 
Hammel Neurocenter: 
Opruster på facebook og LinkedIn. 
 
Punkt 9: 
Værter ved næste møde er Grinsted d. 6/4 - 17 
Det blev besluttet at værtskabet går på skift imellem Nord, Midt og 
Syd og at man inden for den enkelte region selv finder ud af, 
hvilken enhed der står for værtskabet.  
 

 

 

 

 

 
http://www.hospitalsenhedmidt.dk/erfa-vest 


